
دي�وار كلاس ترك خ�ورده و بخش هاي�ي از 
س�قف نيز فروريخته تا جايي ك�ه آجرهاي آن 
نيز مش�خص است؛ س�ازه س�اختمان مدرسه 
سس�ت ش�ده و اگر حادثه اي رخ ده�د، امكان 
ف�رار از آن وجود ندارد. مدارس�ي كه چند دهه 
قدمت دارند، شبيه به يك بمب ساعتي هستند 
كه هر لحظه ممكن اس�ت فعال ش�وند و آواري 
را بر س�ر دانش آموزان و معلمان خ�راب كنند. 

آمارهاي منتشر شده درباره مدارس تخريبي و ناايمن 
در كشور هولناك است و شنيدن آن دلهره به جان 
خانواده ها مي اندازد كه آيا مدرسه اي كه فرزندشان 
در آن درس مي خوان��د، امنيت كاف��ي دارد! ميثم 
حاجي پ��ور، مدير كل حوزه رياس��ت و مدير روابط 
عمومي سازمان نوس��ازي و تجهيز مدارس كشور 
اعلام كرده كه 19/5 درصد از مدارس كشور نيازمند 

تخريب و نوسازي يا مقاوم سازي هستند. 
عباس زارع، مدير كل سازمان نوسازي مدارس تهران 
درباره مدارس تخريبي و ناايمن پايتخت به »جوان« 
گفت: »23 درصد مدارس تهران ناايمن و 15 درصد 
تخريبي هس��تند. « اين در حالي است كه در فصل 
سرما به دليل استفاده از لوازم گرمايشي داراي نقص، 
خطرات احتمالي بيش��تري متوجه دانش آموزان 
خواهد بود و اين يك زنگ خطر جدي است كه بايد 

به آن توجه ويژه اي شود. 
 بيشترين مدارس تخريبي در تهران، البرز و 

آذربايجان غربي 
طبق بررسي هاي به عمل آمده »جوان« از سازمان 
نوس��ازي مدارس كش��ور مش��خص ش��ده كه از 
19/5درصد  مدارس فرسوده در كشور 8 درصد آن 
تخريبي و 11/5 درصد نيازمند مقاوم سازي هستند. 
همچنين استان های تهران، البرز و آذربايجان غربي 
بيشترين مدارس تخريبي را دارند و اصلي ترين مانع 
براي نوسازي و ايمن سازي اين مدارس عدم اعتبار 
كافي اعلام شده است.  در رابطه با وضعيت تخصيص 
اعتبارات ساخت مدارس، حميدرضا خان محمدي، 
سرپرست سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس 
كشور گفته اس��ت: »پيگيري هاي بسياري در حال 
انجام اس��ت تا بتوانيم تخصيص هاي��ي را بگيريم؛ 
تخصيص ما از محل تبصره 1۴، صفر بوده است. البته 
همكاري خوبي با س��ازمان برنامه و بودجه داريم و 

وعده دادند كه به ما كمك كنند.«
 چه مدارسي ناايمن است؟

اگر چه بيشتر مردم تصور مي كنند، مدارس فرسوده 
و ناايمن فقط در مناطق روستايي يا دوردست قرار 
دارد، اما اوضاع اينگونه نيست. در شهر تهران مدارس 
زيادي وج��ود دارد كه اس��تانداردهاي لازم را براي 
تأمين امنيت دانش آموزان ن��دارد و بايد تخريب و 
نوسازي ش��وند يا نياز به مقاوم سازي و ايمن سازي 
دارند. اما آيا قرار اس��ت كاري براي ايمن سازي اين 
مدارس انجام ش��ود و اصلًا هش��داري به مديران و 
معلمان آنها داده شده اس��ت؟ در اين رابطه كامران 
عبدالول��ي، معاون حفاظت و پيش��گيري از حريق 
سازمان آتش نشاني شهر تهران به »جوان« مي گويد: 
»تعدادي از مدارس ناايمن را شناس��ايي كرديم و 
درباره نكات ايمني ب��ه آنها تذكر داده اي��م.« او در 
رابطه با وجود م��دارس ناايمن اظه��ار مي دارد: »از 
نگاه سازمان آتش نشاني، مدارس ناايمن، مدارسي 
هستند كه در آنها ضوابط ايمني و آتش نشاني رعايت 
نشده باشد. گاه اين ضوابط در سازه ساختمان مدارس 
ديده مي شود و گاه موارد ديگر كه جزئي تر است. بر 
همين اساس سازمان آتش نشاني بعد از شناسايي 
مدارس ناايمن به س��راغ آنها مي رود و نكات ايمني 

را متذكر مي شود.«
معاون حفاظت و پيش��گيري از حريق آتش نشاني 
ته��ران مي گويد: »وقت��ي بح��ث ايمن��ي مطرح 
مي شود، عموم مردم تصور مي كنند مسائلي چون 

خاموش كننده ها مدنظر اس��ت، اما از نظر سازمان 
آتش نش��اني بايد در معماري يك ساختمان نكات 
ايمني رعايت شده باش��د و راهروه��ا و بخش هاي 
خروجي به گونه اي طراحي شده باشد كه افراد هنگام 
بروز حادثه در ساختمان براي فرار از آنجا مشكلي 
نداش��ته باش��ند و در مراحل بعدي نيز نياز اس��ت  
تمهيداتي براي ايمني انجام شود.« عبدالولي اظهار 
مي دارد: »متأسفانه در گذشته هنگام ساخت مدارس 
به اصول ايمني در س��ازه ها توجهي نشده است، به 
همين دليل ام��روز مدارس زيادي وج��ود دارد كه 
خطرآفرين هستند و نياز به نوسازي يا مقاوم سازي 
دارند. در مدارسي كه موضوعات ايمني در معماري 
و سازه ديده نشده است نيز بايد به ناچار تمهيداتي را 

جايگزين كرد تا خطر بروز حوادث كاهش يابد.«
او ادامه مي دهد: »در س��اخت مدارس جديد اتفاق 
خوبي افتاده اس��ت كه اميدواريم كه اين روند ادامه 
پيدا كند و آن اينكه از همان ابتدا، يعني در فاز اول 
كه طراحي نقشه انجام مي شود، موضوعات ايمني 

ديده شود.«
 آمار كلي و دقيقي از مدارس ناايمن در دست 

سازمان آتش نشاني نيست
عبدالولي به س��ختي هاي كار براي ايمن س��ازي و 
مقاوم سازي مدارس اش��اره مي كند و مي گويد: »با 
توجه به اينكه اين مدارس ناايمن در حال بهره برداري 
هستند براي رعايت نكات ايمني دستورالعمل ها را 
برايشان محدود كرده ايم و در ابتدا از موارد ساده مثل 
آموزش مربيان هنگام بروز حادثه  و اصلاح سيم كشي 
شروع كرديم و بعد به قسمت هاي سخت كه اطفاي 
حريق اس��ت، مي پردازيم. در كل هنگام مواجهه با 
مدارس ناايمن نگاه ما نرم تر است و دنبال آن هستيم 
كه با روش هاي��ي كه خيلي براي كادر آموزش��ي و 
دانش آموزان مزاحمتي ايجاد نمي كند، مدرس��ه را 

ايمن سازي كنيم.«

معاون حفاظت و پيش��گيري از حريق آتش نشاني 
ته��ران در پاس��خ به اين س��ؤال ك��ه آي��ا آماري 
از مدارس ناايمن در س��ازمان آتش نش��اني وجود 
دارد، مي گويد: »ما آمار دقيق از مدارس نداش��تيم. 
سال گذشته 930 مدرسه ناايمن را شناسايي كرديم 
و موارد ايمني به آنها ابلاغ شد. بعد از جلساتي كه با 
معاون دادستاني تهران داشتيم ايشان خودشان پاي 
كار آمد. بعد از آن قرار شد تا براساس فازبندي ليست 
مدارس را به ما بدهند و كار را شروع كنيم. در مرحله 
اول آموزش و پرورش 80۴ مدرسه را معرفي كرد كه 
نكات ايمني را به آنها تذكر دادي��م و در فاز دوم نيز 
۴۴0 مدرسه به ما معرفي شد كه در حال حاضر در 

مرحله بازديد هستند.«
 رخداد ه�ر حادثه اي، نش�ان دهنده قصور 

مسئولان است
عبدالولي درباره عمده نكاتي كه در مدارس ناايمن 
تذكر داده مي ش��ود، اينگونه توضيح مي دهد: »در 
بازديدهاي انجام ش��ده از مدارس ناايمن، ارزيابي 
صورت مي گي��رد و مواردي كه مرب��وط به ناايمني 
اس��ت به آنها ابلاغ  و به مدرس��ه تذكرات لازم داده 
مي شود. نكاتي چون عدم مهارت كاركنان، چيدمان 
غيراصولي  و پرتگاه ه��ا از جمله م��وارد تذكر داده 
شده اس��ت.« او درباره اينكه آيا اهرم فشاري براي 
مدارسي كه نكات اعلام ش��ده از سوي آتشنشاني 
را رعاي��ت كنند وج��ود دارد، مي گويد: »س��ازمان 
آتش نشاني نقش كارشناس��ي دارد و نمي تواند به 
مدارس الزام كند. البته اگر شرايط پرخطري مشاهده 
شود از ظرفيت قوه قضائيه اس��تفاده خواهيم كرد. 
ضمن اينكه كميته ايمني در 22 منطقه شهر تهران 
وجود دارد كه قبل از مطرح كردن مس��ئله در قوه 
قضائيه، مسئولان مدارس ناايمن را به كميته ايمني 

دعوت و آنها را توجيه خواهيم كرد.«
عبدالولي به تفاهمنامه اي براي ايمن سازي مدارس 
اش��اره مي كند و مي گويد: »جلس��ه اي با مدير كل 
آموزش و پ��رورش ته��ران، مدير عامل س��ازمان 
آتش نشاني و همچنين مسئولان نوسازي مدارس 
تهران برگزار شده اس��ت كه قرار ش��د تفاهمنامه 
س��ه جانبه اي ش��كل بگيرد و در مراح��ل مختلف 
فازبندي انجام ش��ود تا ايمن سازي مدارس و حتي 
آموزش��گاه ها در دس��تور كار قرار گيرد.« او با بيان 
اينكه چن��د حادثه در اثر ناايمن ب��ودن مدارس در 
سطح كش��ور اتفاق افتاده اس��ت، تصريح مي كند: 
»حوادث مرتبط با مدرس��ه با توجه به اينكه بچه ها 
را درگير مي كند، دردناك اس��ت و چنين مواردي 
كوتاهي مسئولان مربوطه را نشان مي دهد. به همين 
دليل بايد به طور ويژه و با تمام توان براي مس��ئله 

ايمن سازي مدارس كار شود.«
 38 درصد مدارس تهران در خطر

با سرد شدن هوا و نياز به استفاده از وسايل گرمايشي 
در مدارس، علاوه بر ناامني سازه ساختمان مدارس، 

مسئله ايمن بودن وسايل گرمايشي نيز مهم است. 
در اين رابطه دكتر عباس زارع مدير كل نوس��ازي 
مدارس استان تهران به »جوان« مي گويد: »در حال 
حاضر در استان تهران حدود 10 هزار و 700 كلاس 
نياز به استانداردسازي موتورخانه دارد كه مستهلك 

است و بايد بازسازي و استانداردسازي شود.«
او درب��اره م��دارس ناايم��ن در ته��ران مي گويد: 
»6ه��زارو550 مدرس��ه در تهران وج��ود دارد كه 
براس��اس شناس��نامه  فني فضا، 23 درصد آن بايد 
مقاوم س��ازي ش��ود و 15 درصد نياز ب��ه تخريب و 

بازسازي دارد.«
زارع در پاسخ به اين سؤال كه كدام مناطق بيشترين 
مدارس ناايمن و تخريبي را دارد، مي گويد: »بيشترين 
مدارس فرسوده در مناطق 11 و 12 است. البته در 
ماه اخير جلساتي را با سازمان آتش نشاني داشتيم و 
بازديدهايي توسط آنها صورت گرفت و دستورالعملي 
را به مسئولان مدرسه دادند تا در دستور كارشان قرار 
گيرد. همچنين جلساتي با سازمان نوسازي مدارس 
اداره كل و سازمان آموزش و پرورش تهران داشتيم و 
قصد داريم تفاهمنامه اي را براي ايمن سازي مدارس 

تنظيم كنيم.«
توضي��ح  اينگون��ه  تفاهمنام��ه  درب��اره  او 
مي دهد: »تفاهمنامه سه فاز خواهد داشت؛ فاز اول 
بحث هاي محتوايي دارد كه همكاران آتش نشاني به 
دانش آموزان، معلمان و مديران مدرسه آموزش هاي 
لازم را مي دهند. فاز بعدي تعميرات جزئي در مدرسه 
است كه مسئولان آموزش و پرورش بايد آن را مدنظر 
قرار دهند، مثلًا اگر از موتورخان��ه به عنوان انباري 
استفاده مي كردند، آن را اصلاح كنند و در كل نكاتي 
را كه نياز به هزينه زيادي ندارد، برطرف كنند. بعد از 
آن مواردي را كه تعميرات كلي و هزينه بر نياز داشته 
باشد، از مدارس ابتدايي و استثنايي آغاز خواهيم كرد 

و سپس سراغ مدارس ديگر مي رويم.«
مدير كل نوسازي مدارس استان تهران به اعتبارات 
مورد نياز براي نوسازي مدارس تهران اشاره مي كند 
و مي گوي��د: »حدود ۴3 هزار ميلي��ارد تومان براي 
مدارس تهران نياز است تا مشكل تراكم دانش آموزي، 
مقاوم سازي، تخريب و بازسازي آنها انجام شود. به 
طور حتم اختصاص چنين اعتباري شدني نيست، 
اما با توج��ه به قان��ون بودجه در س��ال 1۴01 بند 
»ي« تبصره 9 اقداماتي در حال انجام شدن است و 
تأثير زيادي در روند نوسازي و مقاوم سازي مدارس 

خواهد داشت.«
او ادامه مي دهد: »آن چيزي كه خيلي مي تواند كمك 
كند بحث مولدسازي اس��ت كه اين پول در چرخه 
ساخت و ساز مدارس قرار بگيرد؛ يعني املاك مازاد 
آموزش و پرورش فروخته ش��ود و آن پول به خزانه 
برگشت بخورد، س��پس در قالب موافقتنامه براي 
پروژه احداث مدارس تعريف شود. همچنين استفاده 
حداكثري از خيرين نيز براي نوسازي مدارس مؤثر 

خواهد بود.«
 43 س�ال تا نوس�ازي همه مدارس فاصله 

است!
زارع در پاسخ به اين سؤال كه چقدر تا ايمن سازي 
مدارس فاصله داريم، مي گويد: »با توجه به وضعيت 
فعلي و س��رعتي كه براي نوس��ازي و ايمن سازي 
مدارس در پيش داريم حدود ۴3 س��ال تا نوسازي 
همه مدارس فاصله است. اين در حالي است كه اگر 
منابع تأمين شود، سرعت كار بيشتر خواهد شد و با 
برنامه ريزي و مديريت دقيق تا مدت سه سال آينده 

مشكلات اين مدارس حل مي شود.«
او ادامه مي دهد: »در بح��ث تأمين منابع بايد خلق 
فرصت ها شود و منابع قانوني براي آن تعريف گردد 
تا اعتبارات تملك دارايي سرمايه بنشيند و بتوانيم 
كارها را سرعت بدهيم.« مدير كل نوسازي مدارس 
تهران در پاسخ به اين س��ؤال كه آيا اخطاري براي 
مدارس تخريبي صادر شده اس��ت و دانش آموزان و 
كادر آموزش��ي از وضعيت مكاني كه در آن حضور 
دارند، مطلع هس��تند، مي گويد: »بله، به آنها گفته 
شده مدرس��ه اي كه در آن هستند مشكل سازه اي 
دارد. به آنها گفته شده بخش هاي كم خطرتر را براي 
كلاس هاي درس در نظر بگيرند تا مقاوم س��ازي و 

ايمن سازي به طور كلي انجام شود.«
او ادامه مي دهد: »مسئله نوس��ازي يا مقاوم سازي 
مدارس كاري طولاني مدت است. بايد براي ساخت 
مدارس جديد مكان ياب��ي نقطه اي انجام ش��ود و 
آموزش و پرورش مشخص كند؛ مثلًا در منطقه 11 
كه مشكل بيشتري وجود دارد در كدام بخش هاي آن 
نياز به ساخت مدرسه است، اصلًا از لحاظ مالكيتي 
زميني هست كه در آن مدرسه احداث شود يا بستر 
اين كار وجود دارد، و بعد از آن كارها با بيش��ترين 

سرعت ممكن انجام شود.«
 لزوم حساسيت مسئولان نسبت به مدارس 

فرسوده
به گزارش »جوان«، دوران ش��يوع كرونا و تعطيلي 
مدارس بهترين فرصت براي نوس��ازي و بازسازي 
مدارس فرس��وده و ناايمن بود، ام��ا بي توجهي ها و 
كمبود اعتبار اجازه اين كار را ن��داد. با توجه به آمار 
مدارس فرس��وده در كش��ور و خطري كه سلامت 
دانش آموزان را تهديد مي كند، پرواضح اس��ت كه 
بعد از اين مسئولان بايد نسبت به وضعيت مدارس 
حساس تر عمل كنند و حتي نسبت به يك مدرسه 

فرسوده نيز بي تفاوت نباشند. 

املاک مازاد را بفروشیم
3 سال دیگر نوسازی مدارس را تمام می کنیم

19/5 درصد مدارس كشور فرسوده و 15 درصد مدارس تهران تخريبي است. اينها به غير از آمار مدارس ناايمني است كه نياز به مقاوم سازي و ايمن سازي دارد 
و اين يعني در مناطق مختلف كشور خطر جدي دانش آموزان و معلمان را تهديد مي كند و بدون تأمين اعتبار می توان گفت 43 سال تا پايان  نوسازی فاصله داريم!

مهسا گربندي
  گزارش  یک

حسین سروقامت

عبارت »هرزه نگاري فقر« و كلمات »ياريگر« و »ياري گير« واقعاً 
برايم تازگي داشت!

تحقيق س�ال 1990 بانك جهان�ي فقر را نه فق�ط رنج و فقدان 
منابع مادي، بلكه معادل واژگاني مي داند كه خود فقرا توصيف 

مي كنند: 
- شرم، فرودستي، ناتواني، خواري، ترس، بيچارگي، افسردگي، 

انزواي اجتماعي، محروميت از حق صحبت و ابراز وجود!
هرزه نگاري فقر يعني ما همه اين پيچيدگي ها را ناديده گرفته، 
به جاي مديري�ت پايدار و ايجاد تح�ول و خوداتكايي به دادن 

صدقه اكتفا كنيم. 
در هرزه نگاري فقر ياري گير خود را عنصر مفلوكي مي داند كه 
اگر ياريگر به كمك او نشتابد، مي ميرد و ياريگر خود را منجي 

افسانه اي مي پندارد كه اگر نباشد، فقير مستأصل مي شود. 
مي خواهيد با هرزه نگاري فقر مقابله كنيد؟

به جاي بخشش، فقير را چنان توانمند كنيد كه نيازي به صدقه 
نداشته باشد؛ كسي چنين تفكري دارد؟!
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   ش�هروند- تهران: با بارش اولين برف زمستاني به جاي 
خوش��حالي بايد درگير ترافيك  س��نگين خيابان هاي تهران 
باشيم. از صبح گرفتار اين ترافيك سنگين شديم. چرا براي اين 
مشكلات برنامه ريزي نمي شود. شهرداري و پليس راهور تهران 
مي توانند با برنامه ريزي و حضور به موقع  نيروهاي پليس از اين 
مشكلات كم كنند، عوامل ش��هرداري هم با برنامه ريزي براي 
لايروبي به موقع و جلوگيري از سرازير شدن آب هاي زير سطحي 
در خيابان از اين ترافيك بكاهند، البته اين مشكل در بعضي از 
نقاط كشور هم وجود دارد كه سال ها است تكرار مي شود و كسي 
توجهي به اين موضوع ندارد. مثل اهواز كه هر ساله با بارش باران 
مشكلاتشان شروع  می شود. فاضلاب شهري در خانه هاي مردم 
س��رازير  و وضعيت بد خيابان ها و كوچه هاي اهواز كه هر سال 
تكرار مي شود. مسئولان اس��تان خوزستان و ديگر مسئولان با 
حضور در محل و به نوعي مانور تبليغاتي وعده حل مش��كلات 
را مي دهند، ولي باز اين مشكل در هر دوره از فصل سرما تكرار 
مي شود. واقعاً نمي شود اين مشكلات را با برنامه ريزي حل كرد؟ 

چرا دولت براي اين وضعيت فكر عاجلي نمي كند. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 091909۶8530 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: 88498448 پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد
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مركز گامانايف مجتمع بيمارستاني ياس افتتاح شد
کاهش یك دهمي هزینه درمان

 بیماران سرطاني با افتتاح مرکز گامانایف 
مركز گامانايف مجتمع بيمارستاني ياس افتتاح شد و به بهره برداري 
رس�يد. گامانايف و پرتو درماني به معني تابانيدن اشعه ايكس به 
محدوده اي از بدن است كه سلول هاي س�رطاني در آن گسترش 
يافته اند. س�لول هاي بدخيم كه با س�رعت زياد و خارج از كنترل 
در حال تكثير هس�تند نسبت به س�لول هاي طبيعي حساسيت 
بيش�تري به اش�عه دارند و با دريافت اش�عه از تكثير بازمی مانند 
يا از بين مي روند. پيش از اين برخي بيم�اران نيازمند اين درمان 
ناگزي�ر بودند براي درمان خ�ود به خارج از كش�ور بروند و حدود 
500 ميلي�ون تومان هزين�ه كنند. حالا ب�ا ورود اين دس�تگاه به 
كش�ور با يك دهم اين هزينه مي توان درمان بيماران را انجام داد. 

روز گذشته مركز گامانايف مجتمع بيمارستاني ياس طي مراسمي با 
حضور محمد اس��لامي، معاون رئيس جمهور و رئيس سازمان انرژي 
اتمي، بهرام عين اللهي وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي افتتاح 
شد.  تكنيك پيشرفته درمان تومور مغزي راديوسرجري گامانايف نوعي 
از راديوتراپي )پرتو درماني( تومورهاي مغزي است. بر خلاف نام جراحي 
گامانايف، در اين روش از هيچ برش و چاقويي استفاده نمي شود، بلكه با 
 MRI استفاده از پرتوهاي پرقدرت اشعه گاما و تصويربرداري هاي اسكن
و ليزر و بهره گيري از هدايت كامپيوتري و نقش��ه مغزي به طور دقيق 
و نقطه اي به خود تومورهاي مغزي تابانيده مي ش��وند. پس از جراحي 

گامانايف ابعاد تومور يا ضايعه مغزي به تدريج كاهش مي يابد. 
 ارتقاي رتبه علمي كشور 

پيشرفت هاي كش��ور در حوزه هاي پزش��كي و دانش بنيان ها از نقاط 
برجسته اي است كه توانسته ايم در دنيا حرفي براي گفتن داشته باشيم 

و پا به پاي دانش روز پيش برويم. 
بهرام عين اللهي، وزير بهداشت در مراسم افتتاح مركز گامانايف مجتمع 
بيمارستاني ياس با اينكه 25 درصد كل فعاليت دانش بنيان هاي كشور، 
مربوط به حوزه سلامت است، از ارتقاي رتبه علمي كشور از 16 به 15 

در جهان خبر داد. 
وي با اش��اره به اينكه امروزه در حوزه علوم پزشكي شاهد جهش هاي 
علمي بس��ياري هس��تيم، افزود: » روزي، درم��ان بيماري ها متكي بر 
دارو بود و تصور مي ش��د فقط داروس��ت ك��ه جان بيم��اران را نجات 
مي دهد؛ همان طور كه مي دانيد بعد از نفت، دومين صنعت س��ودآور 
جهان، دارو اس��ت و مافياي دارو نه تنها در ايران بلكه در دنيا در مقابل 
روش هاي جديد درماني غيردارويي مقاومت مي كند و اجازه نمي دهد 
روش هاي غير دارويي اجرا شود، چراكه به دنبال آن، سود آنها كاهش 

پيدا مي كند.«
به گفته عين اللهي دستگاهي گامانايف نيز از روش هاي غيردارويي مهم 

در درمان سرطان برخوردار است. 
 كاهش هزينه درمان بيماران سرطاني به يك دهم

به گفته وزير بهداشت امروز در علوم پزشكي، درمان ها از حوزه دارويي به 
حوزه هاي غيردارويي در حال تبديل شدن است، به طوري كه بسياري از 
بيماري ها نياز به درمان دارويي نداشته و از روش هاي بسيار پيشرفته 
براي درمان آنها استفاده مي شود؛  دستگاه گامانايف جزو اين موارد است 
كه با استفاده از تابش اشعه به تومور يا ضايعه اي كه در مغز وجود دارد؛ 
آن را درمان مي كنند؛ اين دستگاه جزو پيش��رفته ترين دستگاه هاي 
موجود در دنيا بوده و نخستين دستگاه پيشرفته اي است كه در دانشگاه 

علوم پزشكي تهران، مورد بهره برداري قرار گرفته است. 
از نگاه وي اي��ن مركز را بايد جزو پروژه هاي ملي به ش��مار آورد و همه 
بيماران از سراسر كشور و نيز همكاري هاي س��اير دانشگاه هاي علوم 
پزشكي نظير شهيد بهش��تي، ايران و تهران مي توانند از اين دستگاه 

استفاده كنند. 
وزير بهداشت و درمان گفت: »تا پيش از افتتاح اين مركز و به كارگيري 
اين دس��تگاه، بيماران ناچار بودند براي درمان به خارج از كشور سفر 
كنند و هزينه 500 ميليون توماني را متحمل ش��وند، اما خوشبختانه 
اكنون درمان با اين دستگاه با هزينه 50 ميليون تومان؛ يعني يك دهم 
قبل امكان پذير اس��ت و اميدوارم بيمه ها بتوانند هزينه هاي درمان با 

دستگاه گامانايف را به طور كامل پوشش دهند.«
  يك ميليون بيمار تحت پوشش راديو داروهاي داخلي

محمد اسلامي، معاون رئيس جمهور و رئيس سازمان انرژي اتمي ايران 
نيز در مراسم رونمايي از اين دستگاه با اشاره به همكاري هاي سازمان 
انرژي اتمي با وزارت بهداشت گفت: » اكنون شرايطي فراهم كرده ايم 
كه يك ميليون بيمار مي توانند از داروهاي توليد شده توسط سازمان 
انرژي اتمي ايران استفاده كنند؛ تنها يك شركت در زمينه توليد راديو 
دارو وجود دارد كه آن را تحريم  كرده اند كه اگر اين فناوري را در اختيار 
نداش��تيم براي درمان بيماران با مش��كلات فراوان مواجه مي شديم؛ 
خوشبختانه اكنون قابليت توليد راديو داروها  و سامانه هاي پرتودهي 
را داريم، اما تا پيش از دستيابي به چنين قابليت هايي در حوزه پزشكي 
بخشي از بيماران ناچار بودند براي درمان به خارج از كشور سفر كنند، 

اما اكنون توانسته ايم گام هايي بلند در اين زمينه برداريم. «
رئيس س��ازمان انرژي اتمي ايران تأكيد كرد: »در آينده اي نه چندان 
دور تبديل به قطب توليد داروهايي بر مبناي دوتره خواهيم ش��د كه 
اين داروها جايگزين بسيار مناسبي براي داروهايي شيميايي محسوب 

مي شوند و نسبت به آنها كمترين عوارض را دارند.«
به گفته اسلامي سازمان انرژي اتمي ايران در فرايند قابليت سازي براي 
بخش پزشكي كشور، تمركز خود را روي توليد راديو داروهاي تشخيصي 
گذاشته و در مسير توليد داروهاي ويژه تشخيص هاي دقيق تر حركت 
مي كند و توجه ويژه اي به بخش درماني در اين حوزه داشته است. وي 
ابراز اميدواري كرد با روش هاي جديد و فناوري هسته اي بتوانيم فقط 

سلول هاي آسيب ديده را تحت تأثير قرار دهيم. 

آيت الله جوادی آملی:
 ناامید نیستیم، باید بازگردیم به راه 
اصلی  و حرف جوانان را گوش کنیم

آيت الله العظمي جوادي آملي در ديدار با رئيس دانشگاه آزاد با تأكيد 
بر اينكه دانش��جوها به فطرت نزديك تر هستند و به نظم و قانون هم 
احترام مي گذارند، از مسئولان خواستند حرف ها و انتقادات جوانان 
را بشنوند و مد نظر قرار دهند  و تأكيد كردند: » برخي از آنها اشكالات 
علمي دارند كه بايد اساتيد برطرف نمايند و برخي اشكالات عملي را 
وارد مي دانند كه بايد مسئولان در عمل اين اشكالات را از ذهن اينها 

بر طرف نمايند.«
روز گذشته محمد مهدي طهرانچي، رئيس دانش��گاه آزاد اسلامي با 
حضور در بيت آيت الله العظمي جوادي آملي )مدظله( در شهر مقدس 
قم، با معظم له ديدار و گفت وگو كرد.  آيت الله العظمي جوادي آملي در 
اين ديدار با تأكيد بر اينكه دانشجوها به فطرت نزديك تر هستند و به 
نظم و قانون هم احترام مي گذارند، افزودند: » اما برخي از آنها اشكالات 
علمي دارند كه بايد اس��اتيد برطرف نمايند و برخي اشكالات عملي را 
وارد مي دانند كه بايد مسئولان در عمل اين اشكالات را از ذهن اينها بر 
طرف نمايند.« اين مرجع عاليقدر با تأكيد بر اينكه ما نااميد نيستيم و 
فطرت اين جوانان خوب است، تصريح كردند: » بايد برگرديم به راه اصلي 
و مديريت داشته باشيم و حرف هاي آنان را هم گوش دهيم، حرف آنها 
تنها اين نيست كه نماز اول وقت بخوانند، بلكه حرف ديگري نيز دارند 
و آن همان سخني است كه صاحب وس��ائل از قول اميرالمؤمنين نقل 
« كش��وري كه آب  مي كند كه »مَنْ وَجَدَ مَاءً وَ ترَُاباً ثمَُّ افِْتَقَرَ فَأَبعَْدَهُ الََلهّهُ
دارد، خاك دارد و نتواند خود را اداره كند، نيازمند به ديگران باشد، خدا 
او را از رحمت دور كند! مسئولان بايد اين حرف ها را نيز از دانشجويان 

بشنوند و مد نظر قرار دهند.«
آيت الله العظمي جوادي آملي با اشاره به تعبير مولا اميرالمؤمنين )ع( 
كه مردم »ستون دين« هستند و بايد به نيازهاي آنان توجه شود، خاطر 
نشان كردند: » مردم بيشتر از »قول«، به عمل احترام مي گذارند و عمل 
همواره اثربخش تر بوده است، لذا مسئولان بايد اين را مورد توجه قرار 
دهند و در عمل به رفع مش��كلات جوانان خصوص��اً مباحث مرتبط با 

كنكور، آينده درسي، ازدواج و اشتغال آنها بپردازند.«
طبق تأكيد ايشان در وضعيت كنوني نه تنها وحدت حوزه و دانشگاه كه 
وحدت بين دانشگاهيان و حوزويان نيز مهم است و همگان بايد مواظب 

زبانمان باشيم و با احتياط بيشتري سخن بگوييم. 
اين مرج��ع تقليد همچنين با تأكي��د بر اينكه همگان بايد به كش��ور 
خود و قانون خود احترام گذاشته و نظم كشور همواره محفوظ بماند، 
افزوند: » حداقل انسانيت اين است كه انسان نه بيراهه برود و نه راه كسي 

را ببندد و همه ما بايد به اين دستور اسلامي بر گرديم.«

كبري فرشچي

60 محصول دارویي جدید  رونمایي شد
وزير بهداشت، درمان و آموزش پزش�كي با بيان اينكه مجوز پنج 
واكسن كرونا توليد داخل در دولت س�يزدهم صادر شد، از توزيع 
135 دستگاه از تجهيزات بيمارستاني و سرمايه اي در مراكز درماني 
استان هاي كشور از ابتداي شروع به كار دولت سيزدهم خبر داد. 
بهرام عين اللهي در مراس��م رونمايي از 60 محصول جديد مركز رشد 
واحدهاي فن��اوري فرآورده هاي دارويي و افتت��اح بخش آنژيوگرافي 
مغز بيمارستان دكتر شريعتي و همچنين بهره برداري از دستگاه دوم 
آنژيوگرافي مركز قلب بيمارستان بهارلو در دانشگاه علوم پزشكي تهران 
گفت: دش��من تلاش فراوان كرد تا جلوي سرعت رشد علمي كشور را 
بگيرد، ولي نظام سلامت نشان داد كه سرعت رشد علمي ايران اسلامي 
روز به روز بيشتر شده است.  وي افزود: بايد به مديريت، نگاه جهادي و 
انقلابي داشت. همين نگاه باعث شد دولت سيزدهم مجوز توليد داخلي 
پنج واكس��ن را كه معطل مانده بود صادر كند. در حالي كه تا پيش از 
شروع به كار دولت آيت الله رئيس��ي فقط واكسن بركت مجوز دريافت 
كرده بود و روزانه ش��اهد 700 جانباخته كرونا بوديم.  وزير بهداشت با 
بيان اينكه از رسانه ها مي خواهيم اخبار اميدبخش منتشر كنند، اظهار 
داشت: انتظار است زندگي دانشمندان بزرگ كشور براي الگوبرداري 
مردم و جوانان منتشر شود.  عين اللهي افزود: شايد بايد براي رونمايي از 
هر كدام از اين داروها كه سال ها تلاش پشت آن بوده تا به توليد برسند، 
يك مراس��م جدا برگزار مي ش��د، ولي اكنون مي بينيد كه 60 داروي 
داخلي با فناوري بالا و نو يكجا بهره برداري مي شود كه نشان از قدرت 
علمي و سرعت بالاي رشد كش��ور دارد.  گفتني است در ادامه مراسم 
به دستور وزير بهداشت بخش آنژيوگرافي مغز بيمارستان شريعتي و 
دستگاه دوم آنژيوگرافي مركز قلب بيمارس��تان بهارلو به بهره برداري 

رسيد و از 60 محصول دارويي جديد با فناوري بالا رونمايي شد. 

زهرا چیذري

مدير كل نوسازي مدارس استان تهران: 
حدود 43 ه�زار ميليارد توم�ان براي 
مدارس ته�ران نياز اس�ت تا مش�كل 
تراك�م دانش آم�وزي، مقاوم س�ازي، 
تخريب و بازس�ازي آنها انجام شود. به 
ط�ور حتم اختص�اص چني�ن اعتباري 
ش�دني نيس�ت، اما با توجه ب�ه قانون 
بودجه در س�ال 1401 بن�د »ي« تبصره 
9 اقداماتي در حال انجام ش�دن است 
و تأثي�ر زي�ادي در رون�د نوس�ازي و 
مقاوم س�ازي م�دارس خواهد داش�ت


